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Tarık Öden 
EMO Diyarbakır Şube Başkanı 

 
 
Sayın Valim, 
Sayın. Büyük Şehir Belediye Başkanım,  
İlk kademe  Belediye Başkanlarım, 
Sivil Toplum kuruluşları ve Meslek Odaları,--
-Başkan ve Yöneticileri, 
Kamu kuruluşlarının değerli yöneticileri, 
Değerli      meslektaşlarım;  
Kıymetli    Konuklarımız, 
Değerli basın mensupları; 

EMO   Diyarbakır  Şubesi  yönetim 
kurulu  adına    hepinizi saygıyla 
selamlıyorum. 
Güneydoğu Anadolu Bölgesi enerji formuna 
hoş geldiniz.  

Sözlerime başlarken; bizlere ev 
sahipliği  yapan ve gerekli  imkanları sunan,                         
Büyükşehir belediye başkanımız  sayın, 
Osman  BAYDEMİRE teşekkür ediyorum. 

Bölge enerji sorunlarının gündeme taşınması, çözüm önerilerinin oluşturulması ve 
geleceğe yönelik enerji projeksiyonlarının geliştirilmesini hedefleyen 2005-Bölge Enerji 
forumunu ilk kez Diyarbakır da düzenlemenin onurunu sizlerle paylaştığımızı ifade etmek 
istiyorum.  

Değerli konuklarımız bilindiği gibi enerji ile ilgili önemli sorunlarla karşı 
karşıyayız. İnsan yaşamında su ve ekmek kadar yaşamsal öneme haiz olan elektrik 
enerjisinin bilinçli ve tasarruf nitelikli kullanılması,  ülkemizin içinde bulunduğu ekonomik 
koşulların aşılması ve kaynakların verimliliği açısından çok önemlidir.  Yer altı ve yerüstü 
enerji kaynaklarının zenginliği ile enerji cenneti özelliğine sahip ülkemizin;  Öz 
kaynaklarına dayalı üretim modellerinin  tercih edilmesi;   dışa bağımlığımızı azaltacağı 
gibi,  ekonomik kayıplarımızın asgari düzeyde olmasını  sağlayacaktır. Enerji de dışa 
bağımlılık, ülke sanayisinin şalterini de başka ülkelere vermekle eşdeğerdir.  

Parasal hareketlere dayalı ve üretime dayanmayan bir büyüme yerine;  kalkınmanın 
hedeflendiği, bölgeler arası gelişme farklılıklarının ortadan kaldırıldığı,  kendi yurttaşıyla 
barışık,  kendi insanına ve kendi üretim gücüne güvenen, demokratik değerleriyle bölgede 
çekim merkezine dönüşen bir Türkiye’nin aydınlık geleceği için her türlü engeli aşmamız 
gerektiğini düşünüyorum.  

Değerli konuklarımız; Kaliteli ve kesintisiz enerji tüketicinin en doğal hakkıdır. 
Enerji sektörünün önceliği, kaliteyi hedeflemek olmalıdır.    Özellikle kış aylarında 
kalitesiz ve kesintili enerji,  bölge halkının kaderi haline gelmiştir. Bu durumdan toplumun 
bütün kesimleri mağdur olmaktadır.  Sektörel sorunların önemli boyutlara ulaşması,  
bölgeyi,,  çevre ve gürültü kirliliğine neden olan, jeneratör pazarı haline getirdi. 

Son birkaç yıldır lokal bazda dağıtım hatları yenilenmekte ve kısmen yer altına 
alınmaktadır. Yılların yatırımsızlığını kısa süre içersinde gidermek mümkün değil. Ancak, 
tesis ve yenileme çalışmalarına ayrılan payın arttırılması, kalifiye personel istihdamının 
sağlanması, enerji sektörün  kalıcı bir idari yapıya kavuşturulması ve  tüketici bilincinin 
oluşturulması önemli mesafeler almamızı sağlayacaktır. 
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Bazı basın organlarında Türkiye’de kaçak enerji kullanımı sadece bölgeye mal 
edilmeye çalışılmaktadır. Bu, kabul edilmeyecek bir varsayımdır. Bu yakıştırma bölgede 
yaşayan dürüst tüketicilerin tepkisine neden olmaktadır. Kaçak kullanım, değişik oranlarda 
Türkiye’nin tamamında mevcuttur. Bu sorun, sadece bölgeyi değil,  ülke genelini kapsayan 
ve kısa sürede çözülmesi gereken kronik bir problemdir.  

Önemli olan bir bölgeyi suçlu olarak göstermek değil, Ülke genelinde  sosyal ve 
ekonomik tedbirler almak suretiyle,,   kaçak  kullanımın  nedenlerini,   ortadan 
kaldırmaktır.  
 

Yıllarca kurumsal denetimin gerektiği gibi yapılamaması,  tüketici bilincinin 
oluşturulamaması,  Yoğun göç alan bölge kentlerindeki nüfusun önemli bir bölümünün 
açlık sınırının altında yaşaması, halkın bir kısmını kaçak enerji kullanımına itmiştir.  

Değerli konuklarımız; - Ülkemizde bu koşullarda yaşayan insanların suça teşvik 
edilmemesi konusunda çözümler üretmek zorundayız. Anayasamızın 5. maddesinde 
İnsanın maddi ve manevi varlığının gelişmesi için gerekli şartları hazırlamaya çalışmak,  
devletin temel amaç ve görevleri arasındadır.  Bu anlamda, sağlık sektöründe yeşil kart 
uygulamasına benzer bir metotla;  Türkiye genelinde açlık sınırının altında yaşamla 
mücadele eden,  işsiz ve yoksul  kesimler için  özel - indirimli tarife uygulanması..  veya 
ayda 100 kwh‘e kadar enerji tüketim bedeli alınmaması sosyal devlet anlayışının tesisi için 
büyük önem arz etmektedir.  
 Ancak;  kaçak kullanarak,   bunu  bir kazanç biçimi ve doğal bir hak olarak haline 
getiren,  kamu kaynaklarını sömüren,  kesimlerle’ de   Tedaş’ın  ciddi bir  biçimde 
mücadele etmesi gerekmektedir. Kuşkusuz, bu mücadelede;  resmi veya sivil bütün 
kuruluşlarımızın Tedaş  çalışanlarına   gerekli desteği sağlaması gerekir.  Kamuoyunun da 
çok yakından takip ettiği gibi;  Bunun acısını;  18 Ekim 2002 tarihinde TEDAŞ Müdür 
yardımcısı Elektrik Mühendisi Hasan BALIKCI nın kaçak elektrik kullanan çetelerce 
katletmesiyle en acı biçimde yaşadık. 

Enerji formunun 2. gününde sosyoekonomik yapının enerji kullanımına yansıması 
ve sektörel sorunlar adı altında düzenleyeceğimiz panelde bu konuda önemli mesafeler 
alacağımıza inanıyorum.   

Değerli konuklarımız ; -Bölgenin kalkınması,  ekonomik ve sosyal yaşamın 
yeniden tesis edilerek,  istihdam alanlarının oluşturulmasına önemli katkılar sağlayacak 
dünyanın sayılı projelerinden olan GAP projesinin  tamamlanması hayati önem 
taşımaktadır. Enerji boyutundaki projelerin büyük bir bölümü tamamlandı. Ancak,  
tarımsal sulama projenin tamamlanması konusundaki kaygılı bekleyişimiz devam 
etmektedir.  sulama kanallarının  bölge genelinde tesis edilmesi sonucu,   üreticinin gelir 
düzeyinin  artması ile birlikte  bu alanda harcanan elektrik enerjisinin ekonomiye 
kazandırılması mümkün olacaktır. 

Değerli konuklarımız;  TEDAŞ Genel Müdür  yardımcısı  sayın Abdullah 
ATALAY  ve TEİAŞ  Genel Müdür Yardımcısı Sayın Halil ALIŞ ın enerji forumuna katkı 
sunmak üzere aramızda bulunmalarından mutluluk duyduğumuzu ifade etmek istiyorum. 

Önümüzdeki yıllarda geleneksel olarak düzenlemeyi planladığımız  Güneydoğu 
Anadolu Bölgesi enerji forumunun  hazırlık çalışmalarını, ciddi bir  sorumluluk anlayışı  
içersinde gerçekleştirmeye çalıştık. İki gün boyunca oldukça değerli akademisyen, 
bürokrat,  meslek örgütü  ve sivil toplum örgütü yöneticilerinin yer alacağı  enerji 
forumundan,  önemli sonuçların kamuoyuna yansıması hedeflenmiştir. 

Elektrik Mühendisleri odası ;  Kamu yararının ve  halkın   çıkarlarının korunması 
hedefiyle,  bilgi birikimini paylaşmayı, birlikte üretmeyi  ve ilgili kurumlarımıza görev 
bilinci içersinde katkı sunmayı prensip edinmiştir. 
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Değerli konuklarımız; Sözlerimi tamamlarken forumu destekleyen Tarım ve köy 
işleri bakanlığımıza, Diyarbakır il valiliğimize, Büyükşehir belediye Başkanlığına, Bölge 
Üniversitelerimize ve katkı  sunan  kuruluşlarımıza teşekkür ediyoruz.  

Formun gerçekleştirilmesi için katkılarını esirgemeyen Elektrik Mühendisleri odası 
genel merkezine, düzenleme kurulu, yürütme kurulu ve ilgili komisyonlara teşekkür 
ediyorum. Enerji Formunun bölgeye ve ülkemize önemli katkılar sağlayacağı inancıyla,   
yönetim kurulu adına hepinize tekrar teşekkür eder, saygılar sunarım. 
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Kemal Ulusaler 
Elektrik Mühendisleri Odası Merkez Yönetim Kurulu Başkanı 

 
Sayın Valim,  
Sayın Belediye Başkanları, 
 Değerli Birlik Başkanım, 
TMMOB ve bağlı odaların değerli 
yöneticileri,  
Elektrik Mühendisleri Odasının 
değerli yönetici ve üyeleri,  
Üniversitelerin, TEDAŞ, TEİAŞ ve 
diğer kurum ve kuruluşların, 
sendikaların ve sanayi odasının 
değerli temsilcileri,  
Değerli basın emekçileri,  
Sevgili meslektaşlarım;  
Güneydoğu Anadolu Bölgesi Enerji 

Forumu’na hoş geldiniz diyorum. EMO 
adına hepinizi sevgi ve saygıyla 
selamlıyorum.  

EMO bir yandan misyonu gereği 
diğer yandan da yasasında kaynaklanan 
görevleri gereği dünyada ve ülkede alanındaki gelişmeleri izleyip, değerlendirip, elde ettiği 
sonuçları iktidara, muhalefete ve kamuoyuna sunmak durumundadır. Ve enerji bu ilgi 
alanlarının en başında yer almaktadır. Yine EMO feneri dar bir alana tutmanın yeterli 
olmayacağı bilinciyle her iki yıllık dönemde sayısı 18’i bulan sempozyum, kongre, 
Sayıştay, çalıştay ve forumlar düzenlemektedir. Bu forumda bunlardan biridir. TMMOB 
adına 21 ve 23 Aralık tarihleri arasında gerçekleştireceğimiz 5. Enerji Sempozyumu öncesi 
dönem boyunca bölgesel bazda birkaç enerji forumu yapmayı hedefledik. Yoğun gündem 
nedeniyle ancak bu forumu gerçekleştirebildik. Enerji açısından ülkenin ve dünyanın en 
yoğun ve hareketli coğrafyasının neredeyse merkezindeki bu bölgede böylesi zorlu bir 
görevi başarıyla gerçekleştiren Elektrik Mühendisleri Odası Diyarbakır Şubesi 
yöneticilerine ve emeği geçen herkese teşekkürü bir borç biliyor, ellerine yüreklerine 
sağlık diyorum.  

Değerli konuklar; Gerçekten de Güneydoğu Anadolu Bölgesi enerji açısından 
dünyanın en hareketli coğrafyasının tam göbeğinde cennet ve cehennem ikilemini yaşıyor. 
Dolayısıyla bu forumun önemi bizce çok büyüktür. Hemen yanımızdaki Basra Körfezi’nin 
dünyanın petrol ihracatındaki payı % 45’lere dayanıyor ve 2025’te bu payın % 66’ya 
ulaşacağı öngörülmektedir. Ayrıca bu bölge maliyetlerin en düşük olduğu bölgedir. Hemen 
komşumuz Irak’taki petrol maliyetleri 2.5 dolar civarındadır. Bu Kuzey Deniz 
petrollerinde 20 dolarlara çıkmaktadır. Ve rezerv ömrü de petrolün bildiğimiz gibi 50 ile 
60 yıl olan bir enerji kaynağıdır ve bu enerji kaynağına özellikle ABD, AB ,Çin ve 
Japonya olmak üzere tüm dünyanın çok ihtiyacı olduğunu biliyoruz. Emmuel Philip 
Dumas, “Bismarc’ın kan ve demir özdeyişi, artık kan ve petrol şeklinde ifade edilecektir” 
derken tam da bugünü tarif ediyor aslında.  

Değerli konuklar geçtiğimiz günlerde AB müzakere süreci, tarama süreci başladı. 
Bu süreçte pek çok şey masaya yatırıldı. Bazı konularda gündeme geldi. İlginç konular 
gündeme geldi. Ben biraz daha geriye gidip Avrupa ile 1913 tarihleri arasındaki 
ilişkilerimize de birkaç satır değinmek istiyorum. Dönemin İngiltere Dışişleri Bakanı 
Balfour, “Ne başkan Churchill, ne de bir başkası Dicle ve Fırat’ın çevresindeki geniş 
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toprakları Osmanlıların denetimine bırakmak istemeyecektir. Bu durumda sormak isterim; 
Mezopotamya’daki küçük Zap suyuna kadar yetrli derecede zengin su kaynaklarını 
denetim altına alacak şekilde ordularımızla ilerlememizin büyük yararı yok mudur?” diyor.  

Şimdi geçen ay AB müzakere sürecinde önümüze getirilen su konusunu 
hatırlayalım. Avrupalı neredeyse 100 yıldır bölge sularının denetimi peşinde. Yani bölgede 
enerji olarak sadece petrol önem taşımıyor. Su da en az petrol kadar önem taşıyor.  

Değerli konuklar Türkiye’nin 153.2 milyar dolar kadar dış, 166 milyar dolar 
konsolide iç borçlarından söz ediliyor. Özellikle bu 153.2 milyar dolar dış borç bize dünya 
bankası ve IMF dayatmalarına neden olmaktadır. Bu dayatma neyiniz varsa satın 
dayatmasından başka bir şey değildir. Şimdi burada sözünü ettiğim gibi Avrupa’nın su 
konusundaki isteklerini, su konusundaki denetim arzularını söylemiştik. Sadece Avrupa mı 
bölgede su konusunda denetim arzusu içerisinde. Elbetteki değil. Birkaç alıntı daha vermek 
istiyorum. Şimon Perez şöyle diyor; “Nüfus artıyor. Suyu üretmek için imkan yaratmazsak 
bu kez su için savaşacağız”. Yine İsrail Tarım Bakanı Rafael Eliltan; “Bölgede su saatli 
bombadır” diyor.  

Bir şey daha okuyarak bu konuyu bitirmek istiyorum. Tevrat Tekvin bölümü 
15/18’de bir bölüm var. “O gün rab Abrahamla ahd edip dedi: ‘Mısır ırmağından büyük 
ırmağa Fırat ırmağına kadar bu diyarı senin zürriyetine verdim’. Demek ki tarihsel bir 
önemi de var suyun. Evet su bu coğrafyada petrol kadar tarihsel bir önem taşır. Aynı 
zamanda bu coğrafyanın su kaynakları özellikle Türkiye’nin elektrik enerjisi için de büyük 
rol oynamaktadır.  

Bölgedeki hidroelektrik santrallerin toplam kurulu gücü 8 bin MW civarındadır. 
Türkiye’deki bu toplam hidroelektrik enerjisinin % 55’ine, genel elektrik üretiminin ise 
yaklaşık % 20’sine denk düşmektedir. Değerli katılımcılar mevcut durum bu iken ülkeyi ve 
bu forumun ilgi alanı olan Güneydoğu Anadolu’yu ne bekliyor. Öncelikle enerji alanındaki 
özelleştirme uygulamaları sonucu karşı karşıya kalacağımız sorunlar bizi bekliyor. Bunu 
neye dayanarak söylüyoruz? Elektrik enerjisi üretimden dağıtıma bütünlük içerir. Ve 
elektrik enerjisi doğal tekel özelliği taşımaktadır. Öncelikle bu bütünlüğü bozmak sorun 
yaratmaktadır. İkincisi özellikle dağıtımda kamu tekeline son verip bölgesel tekelleri 
yaratmak sorun yaratmak demektir. Elektrik enerjisi özellikle tüketici tercihleri açısından 
esnek değildir. İkame edilemez özelliği vardır. Burada bir iki örnekle bunu açmak 
istiyorum. Sizler pazarda piyasa da pirinç bulamayabilirsiniz. Ama pirincin yerine bulgur 
makarna ikame edebilirsiniz. Ama elektrik böyle değildir. Elektriğin yerine herhangi bir 
şey ikame edemezsiniz. Suda buna benzer bir şeydir. Su yerine örneğin meyve suyu veya 
süt ile banyo yapamazsınız. Gerçi Cleopatra geçmişte süt ile banyo yapmış ama günümüz 
için geçerli değildir. Ama suyun başka bir özelliği var. Tanklarla, damacanalarla, 
şişelenmek suretiyle depo edilebilme özelliği var. Ama elektriği depo edemezsiniz. Depo 
etme özelliği yoktur. İşte bu özelliklerinden dolayı özellikle dağıtım özelleştirmeleri ile 
halkı özel, bölgesel tekellerin insafına terk etmek bizce suçtur. 

 Geçmişte Ülkeyi al yada öde anlaşmalarıyla uzun erimli ekonomik yükler altına 
sokanlar, benzeri birçok yanlış yaptılar. EMO olarak izledik ve onları uyardık. 
Dinlemediler. Ve elbette sonuçta Şemdinli’lilerin dediği gibi “hatine girtin” ve yüce divan 
yolundalar.  

EMO olarak yine izliyor ve uyarıyoruz. Elektrik Dağıtım sisteminde kayıp 
kaçakların miktarı tam olarak bilinememektedir. Fakat önümüzde elektrik dağıtım 
özelleştirmeleri vardır. Burada da en zayıf karnı bu işin, elbette bu kayıplar ve kaçaklardır. 
Bunlardan çok söz ettik. Ve bu forum boyunca da söz edeceğiz. Az önce Şube Başkanımız 
Tarık Öden’de söz etti. Bunlar burada epey uzun süre açılacak ve tartışılacak. Ve burada 
büyük bir kaos var. Örneğin Enerji Bakanı % 18-19’lardan bahsederken kayıp kaçaklardan, 
BEDAŞ % 22. Bir başka tanımlama yapanlar, yada bir başka istatistik yapanlar %25 
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diyenlerde var. Net bir rakam olarak halen söylenemiyor. Ama önümüzdeki günlerde 
özelleştirme ihalelerine başlanacağı söyleniyor.  

Alt yapı ve hizmet sunumunun elle tutulur bir vaziyette olmadığını görüyoruz. 
Yatırımlar yapılmamakta özelleştirmeler nedeniyle. Ama bütün bunların dışında kaynak 
zaman zaman yaratılabilmekte. Örneğin şebeke ihaleleri için kaynak yaratılmıştır, 
Türkiye’de ama şebeke ihaleleri yapılamamıştır. Neden yapılamamıştır. Çünkü 100 trilyon 
lira üzerinden iş bitirmeler istenmiş, yerli firmalar by pass edilmiş, yabancı firmalar 
ihaleye ilgi göstermemiştir ve halen ihale yapılamamıştır. Arz güvenliği konusunda 
gelecek karanlıktır. Enerji Tabii Kaynaklar Bakanlığı ve EPDK arasında tartışma, sürtüşme 
ve kaos devam etmektedir. Özellikle EPDK küresel kapitalizmin tamda bizim gibi ülkeler 
için ortaya koyduğu bir yapılanmadır. Kurullar biliyorsunuz; şeker kurulu, tütün piyasası 
kurulu ve buna benzer birçok kurul ve kurulmuştur. Bunların hiçbir siyasi sorumluluğu 
yoktur. Yetkileri çok, ama siyasi sorumluluğu olmayan kurullardır. Dolayısıyla siyasi 
sorumluluğu olmayan bu yetkili kuruluşlar, bugünlerde giderek sınırlarının dışına çıkma 
noktasındadırlar. Örneğin; elektrik enerjisi piyasasında EPDK’nın ihale yapma yetkisi şuan 
yoktur. Ama hidroelektrik santralleri ihaleye çıkartabilmektedir. Bu yetki özelleştirme 
idaresindedir ama bu yetkiyi EPDK kendisi kullanmaktadır. Yakın gelecekte rekabet 
kurulu ile de karşı karşıya gelecekler. Ve EPDK’nın çok ilginç bazı söylemleri de var. 
Enerji Tabi Kaynaklar Bakanlığı arz güvenliği konusunda mutlaka devletin kamunun 
devreye girmesini ve olması gerektiğini söylerken, EPDK son zamanlarda pek çok 
toplantılarda ve konuşmalarda özellikle EPDK başkanı Devlet yabancı yatırımcıları 
çekmek için şu taahüdü vermelidir diyor. “Devlet kesinlikle yatırım yapmayacak , bunu 
söyleyin diyor.” Böyle bir şey olamaz.. Dolaysıyla bu sıkıntı önümüzdeki süreçte de 
gündeme gelecek.  

Yine özelleştirmeler, daha doğrusu bölgesel tekeller sonucu büyük tüketici için 
ucuzluk; Toplumun geniş kesimi küçük tüketici için ise pahalılık getirecektir bu 
kaçınılmazdır. Bunu yalnız biz söylemiyoruz. Özellikle Ankara ve İç Anadolu enerji 
dağıtımına talip olan bir firmanın yönetim kurulu başkanı dile getiriyor. Bu kuruluşta 
Azerbaycan, Ankara, Kıbrıs üçgeni içerisinde bir takım örgütlenmelere  devam ediyor. 
Önümüzdeki günlerde de çok ilginç şeyler olabileceğini taahhüt ediyoruz bu konuda. 
Bunlar dahi özellikle enerjinin pahalılaşacağını küçük tüketiciler için pahalılaşacağını net 
olarak söylüyorlar. Zaten bu İngiltere özelleştirmesinde de bu böyle olmuştur. Diğer 
yerlerde de bu böyle olmuştur.  

Sermaye yine bu dağıtım özelleştirmelerinde özellikle Trakya, İstanbul, İzmir, 
Kocaeli, Ankara gibi yerlere ,daha doğrusu getirisi büyük olan sanayisi yüksek olan yerlere 
talip olacaklardır. Doğu Anadolu, Güneydoğu Anadolu ve Karadeniz’e taliplilerin çok az 
olacağını yada hiç olmayacağını düşünüyoruz. Bu bölgelerde devlet ya sübvanse yoluna 
gidecek yada fiyat artıracaktır. Her iki durumda da yük yine halkın sırtına yüklenecektir.  

Burada şuna değinmek istiyorum. OECD ülkelerinde bir ailenin elektrik enerjisi 
gideri gelirinin yüzde 0.5’i yani yarım ile yüzde biri arasında değişmektedir. Ülkemizde bu 
oran, gelirinin yüzde onlarını aşmaktadır. Ortalama olarak söylüyorum. Bu durumda bir 
ailenin asgari 5 bin YTL yani 5 milyar TL geliri olmalıdır ki OECD ortalamasına 
yaklaşabilsin ancak. Bir başka örnek daha veriyorum özellikle bu fiyatların artırılması ile 
ilgili. Bir bölgesel gelir istatistikleri var. Bölgesel gelir dağılımı. Marmara bölgesi GSMH 
içerisindeki payı yüzde 37.8’dir. Güneydoğu Anadolu ise yine GSMH içindeki payı yüzde 
5.3’tür. Doğu Anadolu’da ise bu daha düşük.  Hal böyle iken birde bölgesel tarife koymak 
asla kabul edilemez. Bu yöntem sosyal devlet anlayışına ters düşmektedir. Sosyal 
patlamalara zemin hazırlamak demektir. Özellikle barışa çok ihtiyaç duyduğumuz bu 
günlerde.  
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Değerli konuklar çizdiğimiz gölgeli bir tablodur elbette. Ama gerçek budur. Fakat 
gölgenin olduğu her yerde ışıkta vardır. Tamda bu forumun bu gölgeli yapıya ışık tutacağı 
umut ve inancıyla başarılar diliyor tüm katılımcılara Odam adına teşekkür ediyorum.  
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Mehmet SOĞANCI 
TMMOB Yönetim Kurulu Başkanı 

 
Sayın Valim, 
Sayın Büyükşehir belediye başkanım,  
Sayın belediye başkanlarım, 
Demokratik kitle örgütlerinin çok 
değerli temsilcileri,  
Özel sektörün ve kamunun çok değerli 
temsilcileri,  
Örgütümün çeşitli kademlerinde görev 
yapan birlikte yürüdüğüm mesai 
arkadaşlarım, 
Sevgili meslektaşlarım,  
Sevgili Diyarbakırlılar; 
Hepinizi TMMOB adına sevgiyle, 

saygıyla selamlıyorum. Bu sene çok 
defalar buraya geldik. Sizinle yine bir arada 
bulunmaktan büyük onur duyduğumu öncellikle 
ifade etmek istiyorum. Bugün bu etkinliğin 
gerek yapılış nedenlerini gerekse biçimini ve 
etkinliğin kapsamı ilgili açıklamaları sayın şube başkanım, oda başkanım açıkladılar. 

 Bu etkinlik boyunca da konuyla ilgili uzmanlar, bilim insanları, enerji ve bölge 
konusunu her yönüyle konuşacaklar, tartışacaklar. Sonuçları elimizden geldiğince 
kamuoyuna ve siyasal iktidara iletmeye çalışacağız.  Bir tespitte bulanacağız iki gün 
boyunca. Ama burada öncelikle burada hepimizin buluşmasını sağlayan sevgili yönetici 
arkadaşlarıma teşekkür ediyorum. Bu etkinliğin konusuna ilişkin olarak da TMMOB’un 
biriktirdiği ve oda başkanım ve şube başkanımın belki eksik bıraktığı bir iki noktayı sizinle 
paylaşmadan önce bir önemli hususu sizinle paylaşmak istiyorum.İstemek zorundayım.  

Şemdinli olaylarından bahsediyorum. Nedenini söyleyeceğim. Şemdinli olaylarının 
hemen arkasından biz emek ve meslek örgüt yöneticileri bir araya gelerek bir durum 
değerlendirmesi yaptık. Şimdi de arkasında durduğumuz şu sözleri özetle bir iki alıntı 
yaparsam kamuoyuyla paylaştık. Dedik ki Bu ülkenin emek ve meslek örgütünün 
temsilcileri, “Bugün bütün toplum Susurluk kazasından tam 9 yıl sonra yeniden karanlık 
ilişkilerle ve bilinmezlikle dolu bir yumağın çözülmesini bekliyor.  Son günlerde başta 
Doğu ve Güneydoğu Anadolu bölgesinde olmak üzere ülkemizin çeşitli yerlerinde yaşanan 
saldırı ve bombalama olayları bütün toplumumuzda derin kaygılara yol açmıştır. Bu 
olaylar yumağı içinde kimi devlet görevlilerinin isminin geçmesi, kiminin suçüstü 
yakalanması, kiminin de daha hala açığa kavuşmaması toplumun geniş kesimlerince 
devlete ve demokratik geleceğe olan güveni ciddi bir biçimde zedelemektedir.” 
Açıklamanın ileriki safhalarında “Çeşitli zamanlarda bu yasadışı ilişki ve davranışların 
üzerine gidip deşifre etmek ve tasfiye etmek için yakalanan fırsatlar 
değerlendirilememiştir. Hiç olmazsa bu kez bu vahim olay doğru değerlendirilsin. Bütün 
toplum olarak bu noktada duyarlı davranmak zorundayız.Bu açıdan yaklaşıldığında; son 
dönemde yaşanan olaylar bütün toplum  gibi bizlerde de derin bir kaygı uyandırmaktadır. 
Demokratik yaşama kastedenlerin ilişkiler ağı hangi kişi yada kuruma kadar uzanıyorsa 
oraya kadar izlerini sürmek suçluların yargı önüne çıkmasını sağlamak gerekmektedir. 
Bizler bu olayın sulandırılmasına, ötelenmesine, unutturulmasına, yönlendirilmesine, 
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karartılmasına asla izin vermeyeceğiz. Açıklamalarla değişik yöntemlerle yargıyı baskı 
altına almaya faillerin kimliğine göre çoklu hukuk normları yaratmaya hiç kimsenin hakkı 
yoktur. Emek ve meslek örgütleri olarak biz bu doğrultuda atılan adımların destekçisi ve 
takipçisi olmak sorunu ile karşı karşıyayız. Artık fazla bir zaman kaybetmenin anlamı 
kalmamıştır.”  

Bugün benimde içinde imzam bulunan arkadaşlar bölgede yurttaştan yurttaşa bir 
ziyaret için bulunuyorlar. Bunları niye sizinle paylaştım sevgili arkadaşlar. Şundan dolayı 
bu etkinliğimiz gibi TMMOB ve bağlı odaların tüm etkinliklerinin sonuç bildirgelerini ve 
TMMOB’nin 50 yıllık birikiminin bilim insanlarının görüşleri ile harmanlanıp geliştirilip 
bilimin ve tekniğin ışığında akılcı önermeler halinde uygulanabilir olması, Susurluk gibi, 
Şemdinli gibi açığa çıkıveren karanlık ilişkilerin yaşandığı ülkede mümkün değildir. İşte 
sırf bu nedenden dolayı bile sorumluluğu gereği TMMOB ülkemizin 
demokratikleştirilmesi mücadelesi içerisinde aktif olarak yer almaktadır.Bunları öncelikle 
sizlerle paylaşmak istedim.  

Sevgili arkadaşlar şimdi burada başlayan bu etkinliğin yanı sıra TMMOB bu 
çalışma döneminde değişik odaların yürütücülüğünde kamuoyu önüne çıkıyor. Örneğin 
Mayıs ayında emek ve meslek örgütleri ile birlikte Türkiye’nin en kanayan yarası 
özelleştirmelerin 20. yılında Türkiye gerçeği sempozyumunu gerçekleştirmiştik. Eylül 
ayında yine burada salonumuzda Diyarbakır’da GAP ve sanayi kongresini, geçen ay 
hemen yan komşumuz Urfa’ya gittik.Orada toprak reformu kongresini, Ankara’da  kendi 
aramızdaki bir iç değerlendirmedir. Mühendislik eğitimi sempozyumunu, geleceğimiz olan 
öğrenci kurultaylarını gerçekleştirdik. Hemen önümüzde enerji sempozyumumuz var. 
Buranın sonuçlarını oraya taşıyacağız. Sonra sanayi kongremizi gerçekleştiriyoruz. Mart 
ayında da az önce Kemal’in bahsettiği olayı mercek altına alıp Türkiye’de su politikaları 
kongrelerini gerçekleştireceğiz. Bağlı odalarımızla birlikte bir çalışma döneminde 200’e 
yakın etkinlikle kamuoyu önüne çıkıyoruz. 

 Bu etkinlikte dahil TMMOB ve bağlı odaların bu çabalarını iyi değerlendirmek 
gerekir. Bir meslek örgütü meslek alanları ile ilgili bu kadar yoğun çabayı bu ülkede neden 
göstermektedir. Aslında bu sorunun yanıtı bu etkinliğimizinde yapılış nedenlerini açığa 
çıkarmaktadır. Şöyle vermeye çalışalım bunun yanıtını. Bütün herkes artık biliyor ki 
mühendislik bilimi ve teknolojiyi insanla buluşturan bir meslek. Bizim örgütümüz 
TMMOB odağında, öznesinde insanın olduğu bir mesleğin uygulayıcıların örgütüdür. 
İnsana odaklı olmasından dolayı bizim mesleğimiz onurlu bir meslek ama bir o kadarda 
sorumlulukları olan bir meslek. Dolaysıyla bu mesleğin örgütü olan TMMOB’un da ona 
göre sorumlulukları fazlalaşıyor. Biz mesleğimiz gereği bir yandan insana ve insanlığa 
karşı işlenmiş suçlara karşı çıkıyor öte yandan da insana ve insanlığa karşı 
sorumluluklarımızı da biliyoruz. Sorumluluklarımızın gereklerini yerine getirmeye 
çalışıyoruz. Bir yandan da bu ülkede yurttaş kimliği ile yaşayan üyelerimizin haklarının 
elde edilmesine taleplerinin gerçekleşmesine yönelik çalışmalarda bulunuyoruz. Öte 
yandan bizler sorunlarımızın; İçinden çıktığımız halkın ve toplumun sorunlarından ayrı 
tutulmayacağını da biliyoruz. Sıkıntılı, sancılı ve çok sorunlu bir ülkede yaşıyor olmanın 
tüm sonuçları mühendis kimliğimizle birlikte yurttaş kimliklerimiz dolayısıyla gelip yine 
bizi buluyor. Bunun için bizler yazdıklarımızın sonunda kamuoyuna duyurularımızın 
sonunda mutlaka “Kurtuluş yok tek başına ya hep beraber ya hiç birimiz diyoruz.” İşte bu 
sempozyum benzeri bu çalışmalarda bilim insanlarının ve uzmanlarının yoğun emek 
harcayarak oluşturduğu bilgi, erişebilir ve kullanılabilir hale geliyor. Bilgi bu 
etkinliklerimizle paylaşılıyor. Öte yandan meslek alanı ve sektörle ilgili ülke gerçekleri ve 
sorunlar yapılan panellerle, açık oturumlarla bugün gerçekleşeceği gibi konunun tarafları 
bir araya getirilerek ortaya konuluyor. Bu etkinliğimizle bölgedeki enerji sorunun ortaya 
konmasının önemli bir işlevi yerine getireceğine peşinen inanıyorum.  
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Sevgili arkadaşlar şube başkanımın ve oda başkanımın sözlerine ilave ile birkaç 
paragrafı konu ile ilgili sizlerle paylaşmak istiyorum. TMMOB diyor ki, “Türkiye’deki 
enerji sorunu enerjideki yetmezliği, kayıp kaçaklar, nükleer santral ihaleleri, enerjide 
özelleştirme söylemleri ile her zamanki gündemdeki yerini korumaktadır.” TÜPRAŞ ve 
ERDEMİR’in bilinen özelleştirme vakalarından sonra, son günlerde elektrik enerjisi 
dağıtım şebekelerinin özelleştirilmesi de gündeme gelecektir. Aslında bu 80’li yıllardan 
belli uygulanan politikaların bir gereği olarak ülke gündemindedir. 70’lerde enerjinin 
kamuda ve tek elde toplanması için TEK yasası çıkarılmıştır. Dönemin siyasetçileri bunu 
hararetle savunurlar. Sürece bakıldığında ise 80’den sonra iktidar olanlar önce köy 
elektrifikasyonunu belediyelere sonra da tamamını TEK bünyesinde topladılar. Hemen 
arkasından TEK’i önce üçe, sonra 21 müesseseye  bölerek özelleştirmenin daha kolay 
yapılabilmesinin hazırlıklarını başlattılar. Daha sonra TEK’in başına gelenleri burada 
konuşur arkadaşlar. Anlatmak bu açılış konuşmasında uzun kalır. Son durum TEİAŞ, 
EÜAŞ, TETTAŞ ve TEDAŞ olmak üzere bölgelerde de AŞ oluşturmaya gider. Kısaca 
elektrik enerjisi üretim ve dağıtımı bu ülkede artık özelleştirmeye hazır hale getirilmiştir, 
bu serüven bitirilmek üzeredir. Ama ben iktidarların ve ihaleye katılacak olan yerli, 
yabancı tekellerin AKTAŞ örneğini akıllarının bir kenarında tutmalarını öncellikle 
belirtirim.  

TMMOB Sürekli olarak uyarmaktadır. Elektrik enerjisi kullanımında, kayıp ve 
kaçaklar konusunda bu ülkede kalıcı çalışmalar yapılmamaktadır. Özellikle de kaçaklarla 
mücadele maalesef kamudaki mühendis üyelerimiz ve meslektaşlarımızın sırtına 
bindirilmiştir. Üstelik bu arkadaşlarımızın hiçbir güvencesi de yoktur. Bunun en somut 
örneği EMO Adana Şubesi yazman üyesi ve İKK sekreteri arkadaşım, Hasan Balıkçı’nın 
başına gelenlerdir. Arkadaşımızı burada sevgi ile anıyorum. Bu sempozyumun 
arkadaşımızın öldürüldüğü bölgede yapılmış olmasını da anlamlı buluyorum. Hasan 
arkadaşımızın uğruna canını verdiği enerjideki kayıp kaçağın gerçek suçlularını bulmada 
bu sempozyum bize ışık tutacaktır. Yoksa katilleri zaten bulunmuştur.  

Sevgili arkadaşlar,Türkiye’deki kritik konularda tartışılan enerji boyutunda bütün 
başlıklar ekonomik olduğu kadar sosyal politikalarla da yakınen ilişkilidir. Bu nedenle 
Türkiye’de enerji sorunu sorun alanlarının piyasa mekanizmaları ile çözüleceğine ilişkin 
bir politika bildirimi, sorunları çözmeye yönelik bir politikaya karşılık gelmemektedir. 
Aksine toplumda belirli kesimlerden diğerine yada uluslar arası şirketlere kaynak 
aktarılması doğrultusundaki bir gerçekliğe karşı gelinmektedir. Konunun can alıcı noktası 
tamda burasıdır. Türkiye, gelinen noktada piyasa uygulamaları ile ortaya çıkan 
belirsizlikleri, riskleri ortadan kaldırmayı ve azaltmayı hedefleyen bir program izlemelidir. 
Bu nedenle başta enerji kaynakları, teknoloji açısından dışa bağımlılığı azaltmayı ve 
ithalatını yönetebilir düzeylere indirmeyi hedeflemeli ve bir geçiş programı ivedilikle 
hazırlanmalı ve kararlılıkla uygulamalıdır. Öte yandan dünyada enerji üretiminin geleceği 
ile ilgili senaryolar giderek artan ölçüde yeni ve yenilebilinir enerji kaynakları; Özellikle 
rüzgar, biokütle ve güneş enerjisi üzerine kurulmakta, nükleer güç santralleri mevcut 
haliyle gelişmiş ülkelerin enerji envaterinden çıkarılmaktadır. Önerdiğimiz geçiş 
programının yaşama geçirilebilmesinin öncelikli koşulu sektördeki kamu yönetiminin 
güçlendirilmesi ve kamu kuruluşlarında etkinlik düzeyinin yükseltilmesidir. Ek olarak 
planlama çalışmalarında sorunun tüketim boyutuna yönelik çözümlemelerde yapılmalı, en 
düşük maliyetli seçeneklerin uzun vadeli, ekonomik ,toplumsal ve çevresel sonuçları göz 
önünde bulundurulmalıdır... 

 Sektördeki teknik yetenek geliştirilmelidir. Mühendislik hizmetleri niteliğinin 
geliştirilmesine yönelik sürekli eğitim politikaları ve uygulamaları gündeme getirilmelidir. 

 Bu konuşmalarımı bu çalışmanın bir girişi olarak algılanabilir. Burada dile 
getirilecekler bizim sözlerimiz olacaktır. Birde müsaadenizle Türkiye’nin bu noktasından 
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taleplerimizi dile getirmek istiyorum. Bizler meslek örgütüyüz, bizler toplumun içinden 
çıktık onların sorunlarını bilen insanlarız, yaşayan insanlarız. Siyasal iktidar şu 
taleplerimize karşılık vermek durumundadır. Bu forum aracılığıyla sizlerle paylaşmak 
istiyorum. TMMOB yaşanan günlere ilişkin olarak özelleştirilmelerin durdurulmasını ve 
özelleştirilen kurumların satışının iptalini istiyor. TMMOB kamu hizmetlerinin paralı hale 
getirilmesine karşı. Eğitim, sağlık gibi en temel insan hakkı olan hizmetlerin herkes için 
ulaşılabilir nitelikli ve parasız olmasını istiyor. Ranta faize, borç ödemelerine odaklanan 
değil halkın ihtiyaçlarına göre bir bütçe istiyor. Bu taleplerimizi 17 Aralık’ta Ankara’da 
diğer emek ve meslek örgütleri  ile birlikte topluca alanda dile getireceğiz. Sözleşmeli 
çalışma, performans uygulaması gibi çalışma hayatını piyasa mantığı ile düzenleyen esnek 
çalışma yöntemleri ile güvencesiz çalışmayı yaygınlaştıran uygulamalara karşı iş 
güvencesinn yaygınlaştırılmasını istiyor. Asgari ücretin yoksulluk sınırın üstüne 
çekilmesini, çalışmayanları güvence altına alacak sosyal uygulamaların hayata 
geçirilmesini istiyor. Toplumsal eşitsizliğin her düzeyde yaygınlaşmış olmasına karşı 
adalet, eşitlik ve barış istiyor. Finans kapitalin hareketliliğine bırakılmış ekonomik gelişme 
yerine, üretime ve yatırıma dayalı ekonomik modelin hayata geçirilmesini istiyor. 
Yoksulluğun, işsizliğin ve eşitsizliğin tetiklediği toplumsal şiddetin önlenmesini, toplumsal 
dışlanmanın ortadan kaldırılması için sosyal politikaların geliştirilmesini istiyor. 

 Biz kültürel kimliklerin baskı altına tutularak yok sayılmasına, her düzeyde 
milliyetçiliğin kışkırtılmasına, şiddetin çözüm yolu olarak sunulmasına karşı Kürt 
sorununda demokrasi ve kardeşlik temelinde çözülmesinden yana olduğumuzu, bu sorunun 
AB ile pazarlıklara sıkıştırılmış olarak değil gerçekten niyetlilerince çözülmesi gerektiğini 
söylüyor ve barış istiyoruz.  

Türkiye’nin İMF ve diğer uluslar arası kurumlar tarafından yönlendirilmesine karşı 
halkın her düzeyde yönetime katılmasını, ülke yönetiminde söz, karar ve yetki sahibi 
olmasını savunuyor, demokrasi istiyoruz. 

 Bitirirken ifade etmeliyim ki TMMOB toplumsal sorumluluğu gereği emekten ve 
demokrasiden yana, toplumsal muhalefetin içinde dün olduğu gibi bugünde yer alarak 
dünyada yaşananlara seyirci kalmayarak, savaşa karşı barışı, eşitsizliğe karşı adaleti, 
şiddete karşı kardeşliği, sömürüye karşı emeği savunmaya; Başka bir Türkiye ve başka bir 
dünya mücadelesinde onurlu ve dik duruşunu sürdürmeye devam edecektir,buna kararlıdır. 

 Bu sempozyum aracılığıyla bu görüşlerimi sizlerle Türkiye’nin bu hoş 
coğrafyasında ilgililere iletmeyi bir görev saydım. Sabrınız için teşekkür ediyor, hepinize 
saygılar sunuyorum.  
 



Güneydoğu Anadolu Bölgesi Enerji Forumu 2005 

 

13

 
Osman BAYDEMİR: 

Diyarbakır Büyükşehir Belediye Başkanı 
 

Sayın valim, 
Sayın belediye başkanlarım, 
Sivil toplum örgütlerimizin saygıdeğer  
temsilcileri,  
Değerli konuklar,  
Hepinizi saygı ve sevgiyle 

selamlıyorum. Sayın Başkan esasen ben size 
teşekkür ediyorum. Böylesi hayati derecede 
öneme sahip bir sempozyumu bölgemizde ve 
özellikle de kentimde tertip etmenizden dolayı. 
Ve yine saygıdeğer katılımcılar saygı değer 
konuklar; Esas ben sizlere teşekkür ediyorum 
ki, bu konudaki deneyiminizi, uzmanlıklarınızı 
kentimizde bizlerle ve esas itibariyle 
geleceğimizle paylaşmanız olmanızdan ve 
gelecekte de paylaşacak olmanızdan dolayı. 

 Her şeyden önce bu konunun uzmanı 
olmadığımı ifade etmek istiyorum. Ama 
gerçekten hepimizin ülkemizin sadece bölgemizin değil bütün Ortadoğu’nun, aynı 
zamanda insanlık tarihinin, insanlık geleceğinin çok önemli bir problem alanını bu 
forumda tartışıyor olacağız. Ben inanıyorum ki bu tartışmayı yürütürken hepimiz riskin 
boyutlarının farkında olarak tartışma yürüteceğiz.  

Eğer müsaade buyurursanız hem kentimin belediye başkanı olarak ama yanı 
zamanda da bütün bölgenin Gap Belediyeler Birliği başkanı olarak uygulamada karşılaşmış 
olduğumuz birkaç güçlüğü, birkaç zorluğu sizlerle paylaşmak istiyorum. Bölgemizde her 
şeyden önce çok ağır bir sosyoekonomik sorun yumağı ile karşı karşıya bulunuyoruz. Ve 
burada çok boyutlu, çok bileşenli güçlü bir kalkınma hamlesine, bir yatırım hamlesine, 
sürdürülebilir bir insani kalkınma projesine gereksinim duymaktayız. Böylesi bir hamleyi, 
böylesi bir politikayı yaşama geçirebilmek için her şeyden önce kentsel alt yapıların 
ivedilikle tamamlanması sürecine gidilmesi gerekir. Elektrik enerjisi veya enerjinin kendisi 
böylesi bir kalkınmanın neredeyse olmazsa olmazların bir tanesini oluşturuyor.  

Örnek vermek gerekirse sinevizyondan izlediğimiz gibi şebekelerin yer altına 
çekilmesi eski olan tüm şebekelerin yenilenmesi kentsel aydınlatmanın yeterli hale 
dönüştürülmesi bir bütün olarak sadece kentin değil bölgede bu doğrultuda yapılması 
gereken ilk adımların başında geliyor. Bütün bunları biraz sonra dikkatinize sunmaya 
çalışacağım. 

 Politik münazaralardan bağımsız olarak irdeliyorum. Teknik olarak yapmakla 
yükümlüyüz. İlgili kurumlar bunun bir parçası olmak durumundadır. Sinevizyonda izledik. 
Hepimizin geleceği açısından büyük bir tehlike çanı hala çalmaya devam ediyor. 
Dolayısıyla bunu daha fazla görmezlikten gelmemeliyiz diye düşünüyorum. Bunun yanı 
sıra şüphesiz ki bu forumun boyutlarıyla tartışılması gereken ve anlamakta güçlük çektiğim 
doğrusunu söylemek gerekirse anlamak istemediğim bir realiteyi sizlerle paylaşmak 
istiyorum. 

 Bugün bölgemizin enerji üretiminde Türkiye’nin en ön safhalarda yer aldığını 
biliyoruz. Şöyle bir istatistiki verileri baktığımız zaman Türkiye’nin asfalt rezervleri GAP 
bölgesinde Siirt, Silopi ve Şırnak civarında toplandığını görüyoruz. Tahmin edilen rezerv 
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miktarı da 75 milyon tondur. Büyük Ortadoğu petrol yatağının kıyısında bulunan 
Güneydoğu Gaziantep, Diyarbakır havzası Türkiye’nin en önemli petrol üretim bölgesidir. 
Ve ülke içi üretiminde yüzde 95’inden fazlası bu havzadan çıkarılmaktadır. Yine 2003 
verilerine baktığımızda GAP barajlarından üretilen hidroelektrik enerjisi yaklaşık olarak 
15.3 milyar kilovat saattir. Türkiye’nin toplam hidroelektrik  enerjisinin yüzde 43’lük 
dilimine tekabül etmektedir. Bu aynı zamanda Türkiye’de üretilen 115 milyar kilovat saat 
olan tüm enerjinin de yüzde 10’dan daha fazla dilimine tekabül etmektedir. Buna karşılık 
DPT verilerine baktığımızda Türkiye’nin 7 bölgesi içerisinde kişi başına tüketilen elektrik 
enerjisinin en az dilimine tekabül etmektedir. Yani bir nevi elektrik enerjisi burada 
üretilmekte, ama tüketimi bölgenin dışında gerçekleşmektedir. Dolayısıyla ben bu forumda 
bunun irdeleneceğini, tartışmaya açılacağını ve bundan bir takım sonuçlara gidilmesi 
gerektiği duygularımı paylaşmak istiyorum. 

 Bundan hareketle kentimiz ve bölgemiz açısından ekonomik ve sosyal kalkınmayı 
başarmak, bölgelerarası gelişmişlik farkının ortadan kaldırılmasını sağlamak açısından 
elektrik enerjisinin yine teşvik bağlamında ücretsizlendirilmesi ya da teşvik kapsamı 
içerisinde daha yoğunluklu bir şekilde alınması fevkalade önemli bir katkı aracı haline 
dönüşebileceği duygumu paylaşmak istiyorum. Gayet tabi kentsel aydınlatma açısından da, 
hem güvenlik hem de sosyal boyutu açısından bir hizmet sıkıntısı boyutunu bütün bölgenin 
yaşadığını belirtmek istiyorum.  

Bir diğer konuda bölgede gerçekleştirilen ve gelecekte de gerçekleştirilmeye devam 
edilecek olan bütün barajların ekonomik sosyal kültürel maliyetlerinin bölgede yaşayan 
nüfusumuzun üzerinde kalması gerçekliğidir. Bunu artık yüksek sesle ifade etmemiz 
gerekir. Zeugma’da olduğu gibi yarın Hasankeyf’te de aynısı olacaktır. Hiçbir enerji 
politikası (Kentinin çalışabilir nüfusunun % 60’nın iş istediği bir başkan olarak, bugün saat 
10.00’da bu salonda halk günü toplantısı vardı. Yurttaşlarımla bir aradaydım. Ve konuşan 
yurttaşlarımın % 95’i iş talebinde bulundu.) Buna rağmen söylemek istiyorum ki hiçbir 
enerji politikası, istihdam politikası, Hasankeyf’i, Zeugma’yı barajların altında bırakamaz. 
Böyle bir politikaya asla evet demememiz gerekiyor. Ben buradan bir kez daha 
Hasankeyf’i sular altında bırakacak bir politikanın tarafı olmadığımızı, buna bölge halkı 
olarak karşı çıktığımızı belirtmek istiyorum. Sadece Hasankeyf’le ilgili değildir. Şüphesiz 
ki tüm enerji politikalarının sürdürülebilinir ve yenilenebilir olmasının ciddiyetiyle karşı 
karşıya bulunuyoruz. Bugün hidroelektrik santrallerinin ve demin sayın başkanın da ifade 
ettiği gibi su rezervlerinin kontrol altına alınmasının çokça da ekonomik kaygılarla 
gerçekleştirilmediğini yüksek sesle paylaşabiliyor olmamız lazım.  

Nasıl ki 1. Cihan harbi öncesi petrol rezervleri bir tehlike çanı olarak geleceğin 
önünde çaldıysa bugün bölgedeki su havzaları ve rezervlerinin toplatılması, bir araya 
getirilmesi, önümüzdeki 20-30 yıl için bir bölgesel istikrar tehlike çanı olarak önümüzde 
durduğu ifade etmek istiyorum. Geleceğin Ortadoğusu’nun ve bölgesinin barışı için önemli 
bir tehlike olarak ayrıca önümüzde duruyor diye düşünüyorum.  

İşte bütün bu gerçeklerden hareketle, gerek baraj projelerinin gerekse de enerji 
dağıtım hatlarının, tarihi ve kültürel dokuya, toplumların evrensel barışa ulaşması çok ciddi 
bir irdeleme ve çok ciddi bir tartışma ve paylaşımdan sonra oluşturulması gerektiğini bir 
kez daha vurgulamak istiyorum.  

Bu  duygularla katılımınız için, katkılarınız için en içten teşekkürlerimi sevgilerimi 
ve saygılarımı ifade etmek istiyorum.  
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Kutlama Mesajları 
 
 
Recep Tayip Erdoğan: Başbakan 
TMMOB Elektrik Mühendisleri Odası Diyarbakır Şubesince tarafından gerçekleştirilecek 
olan Güneydoğu Anadolu Bölgesi Enerji Forumu 2005’in açılışına davetiniz için 
teşekkürler. Forumun başarılı geçmesi dileğiyle size ve değerli misafirlere saygı ve 
selamlarımı sunarım.  
 
Dr. Hilmi Güler Enerji Bakanı 
Günümüzde uluslararası ilişkilerin en önemli gündem maddesi olan enerji konusunda 
yapılacak ulusal ve bölgesel çaba değer taşımakta olup, Güneydoğu Anadolu Bölgesi’nin 
enerji üretim ve tüketim potansiyelinin tespiti, mevcut sorunların çözümü ve bölge 
kapsamında ülkenin enerji politikalarının doğru yönlendirilmesi amacıyla düzenlemiş 
olduğunuz Güneydoğu Anadolu Bölgesi Enerji Forumu 2005’in çalışmalarından dolayı 
büyük memnuniyet duyduğumu belirtmek isterim. TMMOB dahilinde EMO olarak 
yaptığınız güzel çalışmanın devamını diler forumun başarılı geçmesini temenni ederim.  
 
Mehmet Mehdi Eker- Tarım ve Köyişleri Bakanı 
Güneydoğu Anadolu Bölgesi Enerji Forumu 2005’e ait nazik davetinize katılmayı çok arzu 
etmeme rağmen, aynı tarihte Ankara’da partimizin MKYK toplantısı olması nedeniyle 
aranızda bulanamadığım için üzgünüm. Teşekkür eder. Forumun hazırlanmasında emeği 
geçenleri kutlarım. Güneydoğu Anadolu Bölgemizin enerji potansiyelinin ortaya 
konulması sorunların tespiti ve enerji politikalarının oluşturulmasına katkı sağlayacağına 
inandığım forumun başarılı geçmesi dileğiyle, Bütün katılımcıları saygı ve sevgiyle 
selamlıyorum.  
 
*Foruma katılamayan ancak mesaj gönderen sayın Diyarbakır Milletvekilleri Muhsin 
Koçyiğit, Ali İhsan Merdanoğlu, Cavit Torun, Mardin Milletvekili Nihat Erim, Van 
Milletvekili Mehmet Kartal, Bitlis Milletvekili Edip Safter Gaydalı, Bingöl Milletvekili 
Fevzi Dilberek, Şanlıurfa Milletvekili Atilla Maraş, Gaziantep Milletvekili Abdülkadir 
Ateş, Şanlıurfa Belediye Başkanı Ahmet Eşref Fakıbaba, TEİAŞ Yönetim Kurulu Başkanı 
İlhami Özşahin’e teşekkür ederiz.  
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